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Krása nepoznaná

Hneď na začiatku dnešnej 
časti jazykovej rubriky sa vrá-
time k nárečovej „lakocinke“ 
z predchádzajúceho čísla Kiś-
ňi, cesce, bo jesc śe sce! Mali 
ste možnosť poslať nám doslov-
ný preklad tohto krátkeho sú-
vetia. Správnu odpoveď Kysni, 
cesto, lebo jesť sa chce! zasla-
lo sedem čitateľov. Z nich sme 
vylosovali troch výhercov: Vie-
ru Kočišovú z Čane, Petra Pri-
bulu a Máriu Verešovú zo Žda-
ne. Blahoželáme! Knižné ceny 
z tvorby Imricha Jesenského vás 
čakajú v redakcii Abovský hlás-
nik, Štefánikova 6, Košice.

O interpunkcii len veľmi struč-
ne: Presne tak, ako v spisovnej 
slovenčine, používame inter-
punkčné znamienka aj v textoch 
písaných v nárečí. Ide o zna-
mienka: bodka, otáznik, výkrič-
ník, čiarka, tri bodky, dvojbodka, 
bodkočiarka, pomlčka, rozde-
ľovník, zátvorky atď. Vidíme to 
aj na príklade nášho súťažného 

súvetia: slovo cesce je oddelené 
čiarkami, lebo ide o oslovenie 
(aj keď nejde o osobu). Na konci 
je výkričník, lebo ide o rozkazo-
vaciu vetu. Tak je to vo všetkých 
textoch písaných v dialekte.

Vážení čitatelia, pri jede-
ní a jedlách dnes zostaneme. 
V tomto čísle totiž začíname 
s publikovaním rýdzo nárečo-

vých abovských slov. Kvôli ich 
zachovaniu v čistej, pôvodnej 
podobe, ako ich zaznamenal Im-
rich Jesenský a ako ich prezen-
tujú dialektológovia. Budeme 
ich prinášať abecedne v tema-
tických oblastiach. Písané budú 
podľa transkripčných pravidiel, 
ktoré sme si od začiatku tejto 
rubriky už vysvetlili. Nech sa te-
da páči, tu je prvá nádielka:

Pritom písmo sprevádza ľud-
stvo celými dejinami. Prenáša 
nielen myšlienky, ale prináša aj 
vizuál ny estetický pôžitok. Pred-
stavte si historické listiny či orien-
tálne písma - obsahu nerozumie-

me, ale fascinuje nás ich krása. 
Našťastie aj dnes sú medzi na-
mi umelci „pismári“, ktorý sa ve-
nujú peknému písaniu - kaligra-
fii - a zachovávajú toto umenie. 

 `Knihu písal dva roky 

Čaru kaligrafie podľahol pán 
Imrich Jesenský z Čane, v našom 
mikroregióne známy-to kronikár 
a kultúrny pracovník i autor kníh s 
regionálnou tematikou. �˜�������

Pán Jesenský ponorený do písa-
nia kaligrafií.

„Zvláštna kniha. Niečo medzi 
textom a notami. Ani nie text, 
ani nie noty. A predsa oboje to 
má v sebe. Miestami je to bá-
seň, miestami melódia. Jed-
ným slovom - kaligrafia. Tak 
to býva, ak sa človek usiluje 
zachytiť to, čo je krásne. Hľa-
dá formu, spôsob, podobu.” 

ThLic. Miroslav Gira

Očarila ma kniha písaná rukou, čo sa mi nedávno dostala 
do rúk. Dnes? V modernej dobe plnej počítačov a tlačiarní 
niekto ešte píše? Sama si nepamätám, kedy som naposledy 
napísala list či pohľadnicu.

Pozdrav čitateľom.

JAK PISAC A ČITAC PO HUTORACKI - 7. časť

Interpunkcia

apetit - chuť, apetít
bľohtac - chlípať, žrať
bľohtaňina - pomyje
brezľe - strúhanka
bunkov - veľký kus (chleba)
ciberej - mliečna polievka
cukerľik - cukrík
cupa - zemiaková polievka
čeregi - pampúchy, vyprážané fašiangové pečivo 
diňanka - jedlo z tekvice
geršľe - krúpy
gombovce - knedle plnené slivkami
grajcupa - zabíjačková, jaternicová polievka
grati - kuchynský riad

gris - krupica
gugľa - zemiaková placka
hľipac - chlípať
juha - kyslá kapustová šťava
juška - kapustnica
kakaše - kukuričné pukance
karmonadľa - karé (mäso)
krepľa - šiška
kromka - kraj chleba (prvý krajec)
kuhňa - kuchyňa
kvaric - maškrtiť 
majoš - jaternica
mjad, mjadovi - med, medový
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rozpráva o začiatkoch. Neskôr kra-
sopis rozvíjal počas štúdií na Pe-
dagogickom inštitúte v Košiciach 
a zostal mu verný až do dôchodku. 
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Knihy písané v kaligrafii vydáva 
od roku 2001. Svetlo sveta uzre-
lo šesť titulov, napr. Potulky Ko-
šickou kotlinou (2001), Kaligra-
fie domoviny (2006) či Vianočné 
čítanie kaligrafií (2013). Okrem 
toho pekné písmo autora je za-
chytené i v miestnych kronikách, 
ktoré navyše obohatil o ilustrácie.

Koľko času potrebuje na napí-
sanie jednej knihy? Takých šesť 
až deväť mesiacov. Svoju naj-
väčšiu kaligrafiu Ľudia tretieho 
tisícročia: Biblia - Kniha žalmov 
(2005) písal celé dva roky. Veno-
val ju mladým, aby boli národne 
uvedomelí a zachovávali v sebe 
to dobré. Možno práve medzi nimi 
nájde svojho pokračovateľa. 

Monika Floriánová

v ďalšom čísle budeme pokračovať
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SERVIS

Dni mikroregiónu 

opäť volajú

Klub storočných sa 
rozrastá

Mária Horňáková z Košickej Polianky sa 21. marca stala 
ďalšou storočnou občiankou v našom mikroregióne. 
Nasledovať by ju mala 8. septembra Mária 
Mórová z Čane. Nie sú jediné. Do „klubu“ 
patrí Tomáš Sajko z Valalík, ktorý sa 
19. marca dožil 101 rokov, či Anna Šimková 
z Valalík - 18. júla oslávi už krásnych 103.

Posledný 
júnový víkend 

nadíde čas, aby sme 
sa všetci - priaznivci, obyvatelia 

i návštevníci opäť stretli - tentoraz už na 
11. Dňoch mikroregiónu Hornád.

� program odštartuje v piatok 27. júna v Ždani 
stretnutím pracovníkov obecných samospráv

� v sobotu finálovým turnajom vyvrcholí 
regionálna súťaž „starých pánov“ z našich 
obcí vo futbale

� v nedeľu vás tradične pozývame do 
amfiteátra v Skároši, kde sa od 13.30 
uskutoční kultúrno-spoločenské popoludnie. 
Vystúpia folklórne, hudobné i tanečné súbory 
z obcí mikroregiónu. Zlatým klincom bude 
vystúpenie skupiny Ščamba. Moderovať 
bude Jozef Jendrichovský alias Jožko 
Bryndza. Čaká na vás občerstvenie, guľáš, 
tombola a sprievodné podujatia a atrakcie.

 `Predám výhodne 8 včelstiev. Tel. 055/4664800.

-25
%

Vyuzite letnú akciu na prehliadku kotla. Nenechajte sa zaskocit...budte pripravený....myslite dopredu....

Nieco take nie velmi formalne... neviem, ci sa oplati spomenut ak zlava 30 % alebo take nieco. 

Neskusis aj ine farby? Nieco zivsie, lahsie, modernejsie.

Využite
letnú
akciu
na

prehliadku
kotla

www.plyn-ruscak.sk / tel.: 0905 526 966, 0910 916 306
Aliančný partner SPP
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POLIANKY NAHRYZLI ŠTVRTÚ DESAŤROČNICU

OLYMPIÁDA SENIOROV 

Svinica - víťaz amatérskej hokejovej ligy 2013/2014.

Hokej opantal
Na čanianskom „zimáku“ v apríli vyvrcholil úvodný ročník Amatérskej 

hokejovej ligy. Vo finále si favorizovaný tím Hockey Team Svinica (na 
snímke) poradil 6:2 s družstvom Sokolian. Pomyselný „bronz“ si odnies-
lo Trstené pred Valalikmi. Atmosféru záverečných bojov dotvárali férovo 
povzbudzujúce fankluby. Na ľade to dosť iskrilo - občas až za hranicou 
slušnosti - ale pozitívne dojmy účastníkov jasne prevažujú a už dnes sa 
tešia na ďalší ročník.

th, ahl

Pešo i v sedle bicykla
Možnosť stráviť prvú májovú sobotu v jarnej prírode pri poznávaní Slan-

ských vrchov a nadväzovaní priateľstiev využilo 174 záujemcov z Košickej 
a Sečovskej Polianky a širšieho okolia. Absolvovali 16-kilometrový pre-
chod horopisnou časťou Bogota z Dargovského priesmyku do Ďurkova 
cez Črepník. Niekoľkí sa rozhodli pre cyklistický prejazd a zdolali masív 
Bogoty oproti peším turistom pri viac než trojnásobku kilometrov. Z nášho 
mikroregiónu sa 31. ročníka prechodu Z Polianky do Polianky zúčastnili 
okrem domácich z Košickej Polianky turisti z Čane, Geče a Ždane.

kdz

Pred „kulturákom“ v Košickej Polianke pózujú Medvede z Čane.

Čaňa omladla
Aj seniori dokázali, že v nich koluje športový duch - 23. mája 2014 sa 

v škole v Čani konala už štvrtá „Olympiáda seniorov Jednoty dôchodcov Slo-
venska“. Stretlo sa 10 štvorčlenných družstiev z obcí nášho okresu a zabo-
jovali v rôznych disciplínach, napríklad streľba zo vzduchovky, hod basket-
balovou loptou, streľba na bránu florbalovými hokejkami. Tiež si zahrali si 
tenis, hádzali šípkami do terča, hádzali granátom. Hlavná rozhodkyňa Viera 

Šoltésová mala plné ruky práce pri 
sčítavaní bodov, lebo prvé miesta 
mali medzi sebou nepatrný bodový 
rozdiel. Víťazný pohár starostu Čane 
a putovný pohár Jednoty dôchodcov 
si odnieslo družstvo z Trebejova, na 
druhom mieste skončila Moldava 
nad Bodvou a naše čanianske druž-
stvo skončilo tesne za Slancom štvr-
té. Tešíme sa na účastníkov piatej 
olympiády v Kysaku.

rj, foto Čaňa
Ani streľba nerobila súťažiacim 
dôchodcom problémy.

Stolnotenisová Myšľa
Už po štvrtý krát sme sa mali možnosť stretnúť na Myšľanskom pohári 

v stolnom tenise. Tento ročník bol výnimočný. Keďže v našej obci je o stolný 
tenis veľký záujem, obecný úrad zakúpil nový hrací stôl. Ten sme patrične 
pokrstili dobrou hrou. Tento rok si v sále kultúrneho domu zmerali sily iba 
občania Nižnej Myšle. To je veľká výhoda, lebo vieme povedať, kto v našej 

obci vie hrať najlepšie. Kategória 
nad 18 rokov dokonca hrala pria-
mo na pódiu, kde mali tie najlep-
šie podmienky. Tak sa nikto z nich 
nemohol vyhovárať že sa im leskne 
stôl, alebo nevidia loptičku (ako to 
bolo po minulé roky). Kategóriu do 
12 rokov vyhral Damián Guľa, od 
13 do 17 rokov Juraj Kováč pred 
Patríciou Karvanskou a medzi do-
spelými vynikol Vladimír Vasiľ.

Matúš Lukáč
Stolnotenisové nádeje z Nižnej 
Myšle.

Šíria meno Hanisky
ZŠ Haniska má najlepšie dievčenské futbalové družstvo v regióne. Žiačky 

z obce s bohatou tradíciou najpopulárnejšej hry na svete postúpili medzi štyri 
najlepšie mužstvá Košického kraja v pohári Coca-Coly pre dievčatá 2. stupňa 
ZŠ. Na záverečnom turnaji 16. mája v Strážskom skončili za víťazkami posled-
ných dvoch ročníkov - Trebišovom a Spišskou Novou Vsou na tretej priečke.

ocú Haniska

V Haniske sa darí tradícii obec-
ných cyklotúr, konajú sa už sedem 
rokov. Na 1. mája absolvovali tra-
su cez Belžu a Gyňov do Trstené-
ho pri Hornáde a späť.          (mb)

Zabehni si vo Vyšnej Myšli
Vďaka miestnemu bežeckému klubu sa leto vo Vyšnej Myšli ponesie 

v znamení behu. Už 5. júla sa koná Vyšnomyšľanský kros. Na 2. augus-
ta chystajú „päťku“ na ceste a na 30. augusta Beh pod Vyšnou Myš-
ľou aj v rámci Bežeckej ligy detí a mládeže. Miestny organizátor Emil 
Repák vás všetkých pozýva - obzvlášť deti a mladých, aby si takto pes-
tovali pozitívny vzťah k jednej z najprirodzenejších športových aktivít. 
Viac na www.beh.sk 

Obecná 
cyklotúra
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